
قربانیان آنفلوآنزا، قربانی قصورنه بیماری
نیمه پنهان »H1N1« که همه باید بدانند تا آشکار باشد

آمار و شواهد بیمارستانی نشان می دهد 
 )H۱N۱( »۱ امسال آنفلوآنزای »اچ ۱ ان
در برخی از مناطــق، مبتلایان را بیش از 
سایر نقاط کشــور به کام مرگ کشیده و 
هنوز هم ادامه دارد. این درحالی است که 
گفته می شــود با اتخاذ تدابیرپیشگیرانه 
و تأمین بــه موقــع دارو همچنین اعلام 
آمارهای صحیح می توان هنگام شــیوع، 
از افزایش تلفات جلوگیری به عمل آورد. 
البتــه احتمال اقدامات بیو تروریســمی 
نیز موضوعی اســت که همه ساله با بروز 
انواع مختلــف آنفلوآنزا مطرح و بلافاصله 
از ســوی مقامات ذی ربط رد می شود که 
درجای خود قابل تحلیل است، اما آنچه 
که پیرامون این بیماری لازم به یادآوری 
و آگاهی بخشــی اســت موضوع چرایی 
افزایش تلفات در برخی از استان ها نسبت 
به ســایر نقاط کشور اســت. نکات تأمل 
برانگیزی که بــا یک دودوتــا چهارتای 
رسانه ای عنوان کردنش ضرورت می یابد و 
نیازمند پیگیری های قضایی و پاسخگویی 
مســئولان ذی ربط بهداشــت و درمان 

کشور است.
برداشت اول: آنفلوآنزا بیماری جدیدی 
 »H۱N۱« نیست، باشروع فصل سرما نوع
آن نســبت به آنفلوآنزاهای دیگر شدت 
بیشــتری می یابد. کپســول »تامیفلو« 
دارویی اســت که برای درمان آن کاربرد 
دارد و فقط دولتی اســت. تحت نظارت 
سازمان ملل با ارز دولتی وارد و به صورت 

رایگان به افراد مبتلا داده می شود.
برداشــت دوم: طبق قانــون خدمات 
کشــوری )بنــد ک مــاده 8 و مــاده 
9( همچنین اســاس نامه قانــون وزارت 
بهداشــت و درمان و آموزش پزشــکی، 
وظیفه پیشــگیری و درمــان اپیدمی ها 
برعهده وزارت بهداشت است که باید تمام 
اقدامات تشخیصی و درمانی و تدابیر لازم 
را در این زمینه اتخاذ کند، یعنی خدمات 
پیشگیری و بهداشــتی حاکمیتی است 
و فقط دولت متولی آن اســت. برهمین 
اساس ســامانه ای نیز برای آن اختصاص 
داده شــده و باید موارد ابتلا را وارد کنند. 
رفرانس آزمایشــگاهش فقط در اختیار 
دولت اســت و آزمایشگاه های خصوصی 

حق تشخیص و درمانش را ندارند.
برداشت سوم: داروی »تامیفلــو« فقط 

توسط سازمان غذا و دارو وارد و از طریق 
دانشگاه های علوم پزشکی توزیع می شود. 
از طرفی معاونت های غــذا و داروی علوم 
پزشکی ها نیز نماینده سازمان غذا و داروی 
کشور هستند و موظف به تأمین این دارو. 
توضیح بیشــتر اینکه دانشگاه های علوم 
پزشکی مؤسســات مستقل زیرمجموعه 
وزارت بهداشــت و درمــان هســتند و 
خودشان درآمدزایی دارند و باید این دارو 
را تهیه می کردند. همچنین هر دانشگاه 
علوم پزشکی معاونت های مختلف از جمله 
معاونت غذا و دارو و معاونت بهداشتی دارد 
که مسئولیت این کار را برعهده دارند و باید 
درهماهنگی باهم برای پیشگیری از شیوع 
و بعد در صورت شیوع برای کنترل بیماری 
ســپس درمان و تحویل داروی آن تدابیر 

لازم را انجام دهند.
برداشــت چهارم: طبق ســنجه های 
مدیریتی دانشــگاه های علوم پزشکی و 
معاونت های بهداشتی قبل از فرا رسیدن 
هرفصل نقشــه راه را طراحی می کنند. 
درخصوص آنفلوآنزا هم درهمان تابستان 
)مردادماه( برای فصل سرما فرآیند لازم را 

انجام می دهند.
برداشــت پنجم: وقتی تشخیص داده 
 »H۱N۱« شــد که فردی به آنفلوآنزای
مبتلا شده، دانشــگاه علوم پزشکی این 
کپسول )تامیفلو( را که از قبل تهیه کرده 
بلافاصله به بیمار می دهــد زیرا اصلًا در 
بیمارستان های خصوصی بخشنامه است 
که حق پذیرش این بیمــاران را ندارند. 

به عبارتــی طبق نظامــات دولتی مأمور 
بهداشتی نمونه گرفته شده از بیمار را از 
آزمایشــگاه مورد نظر دریافت می کند و 
خود بیمار و اشخاص هم نمی توانند برای 
دریافت جواب نمونه مراجعه کنند. یعنی 
تنها آزمایشگاه رفرانس متعلق به دانشگاه 
و درمرکز بهداشت اســتان است. بعد از 
اینکه کشــت دادند و نتیجه مثبت شــد 
بلافاصله همپای آن چند عدد قرص که در 
انبارهای دولتی است به بیمار می رسانند. 
مجوز استفاده از آن دارو فقط دولتی است 
و مرکز بهداشت استان مجوز دارد تا این 
دارو را به دست بیمار برساند. آن وقت فرد 

از مرگ نجات پیدا می کند.
برداشت ششــم: طبق قوانین حقوق 
بین الملــل و WHO در ایــن مواقع باید 
اطلاع رســانی آماری انجام شود تا مردم 
وخامت وضعیت پیش آمده را درک کنند. 
وقتی اطلاع رســانی کامل صورت گیرد 
ممکن اســت فردی به صورت اختیاری 
برود مرخصی بگیرد و اصلًا دوهفته سرکار 
نرود. یا مثلًا ادارات، تصمیم گیرندگان و 
سیاست گذاران با یکدیگرشور و مشورت 
کنند و تصمیم بگیرنــد تا مثلًا یک هفته 
مدارس و دانشگاه ها تعطیل شود تا شعله 
بیماری فروکش کند. دراصطلاح پزشکی 
این یک ویندو اســت یعنی فرصتی است 
که باعث قطع زنجیره انتشار می شود. این 
فرآیند مستلزم این است که اطلاع رسانی 
به موقــع و صحیحی نیز در مورد شــمار 

مبتلایان و فوتی ها صورت گیرد.

***
با توجه به توضیحات و مواردی که تا اینجا 
مطرح شد یک پرسش پیش می آید؛ چرا 
آمار فوتی ها در برخی از استان های کشور 

بیشتر بوده است؟
پرده اول: وظیفه قانون

با توجه به اینکه »تامیفلــو« یک داروی 
دولتــی و تهیــه و توزیع آن یــک اقدام 
حاکمیتی اســت، چنانچه دولت در این 
ماجرا کوتاهی کند و موجبات مرگ افراد 
ایجاد شود، خانواده ها می توانند طبق قانون 
به دادگاه مراجعه کرده و شــکایت کنند. 
زیرا این مسئولیت به عهده دانشگاه های 
علوم پزشکی اســت و باید خسارت وارده 
را بپردازند. وقتی دانشــگاه علوم پزشکی 
در فصل تابســتان نرفته دارو را سفارش 
بدهد، بخرد و دپو کند به نظر می رســد 
مقصراســت. چون طبق قانون تشکیل 
وزارت بهداشــت، معاونت بهداشــتی و 
مراکز بهداشت اســتان ها مسئول توزیع 
داروی رایــگان، پیشــگیری و درمــان 
آنفلوآنزای »H۱N۱«هســتند. حال اگر 
دانشگاه علوم پزشکی قصور انجام داده و 
این دارو را وارد نکرده و مثلا فقط دریک 
اســتان 56 نفر فوت کردند، دانشگاه باید 
دیه این افراد را بپردازد. بنابراین بخشــی 
از علــت اینکه امســال شــیوع و تلفات 
ناشی از آنفلوآنزا شــعله ور شده به دلیل 
اهمال کاری مسئولان دانشگاه های علوم 
پزشکی مناطق درتامین دارو است. چرا 
یک سری از دانشــگاه های علوم پزشکی 

داروی »تامیفلو« را دارند و در برخی دیگر 
از مناطق نیست؟...

پرده دوم: لزوم پاسخگویی در حد دیه 
دادن به قربانیان

عدم اطلاع رســانی آمــاری صحیح و به 
موقع آثار حقوقی دارد. ممکن اســت به 
خاطر همین سرپوش گذاری ها بسیاری از 
افراد به خاطر انتشار بیماری جانشان را از 
دست بدهند لذا گرفتن دیه از افرادی که 
آن ها را مبتلا کردند )عوامل انتشار( لازم 
می شود. بنابراین دستگاه ها و مسئولانی 
که پنهان کاری کردند باید پاسخگو باشند.

پرده سوم: علوم پزشکی بیداری؟
در بعضی از استان ها که داروها را خریداری 
کردنــد مــرگ ومیرناشــی از آنفلوآنزا 
نداشته اند. تلفات دراستان هایی رخ داده 
کــه داروی »تامیفلو« را نداشــته اند. به 
عبارتی در اســتان هایی تلفات رخ داده 
که دانشــگاه علوم پزشــکی آن استان 
درموعد مقــررش داروی مــورد نظر را 
تهیه و دپو نکرده، البته مسئله تحریم ها 
نیز بهانه است زیرا مثلًا در فلان دانشگاه 
شهریورماه رئیس دانشگاه و مسئول فلان 
واحد دانشــگاه مثلًا به آلمان سفر کردند 
و چند میلیارد تومان از نمایشــگاه های 
بین المللی تجهیزات پزشــکی خریداری 
کرده اند. آیا نمی توانستند طبق نظام نامه 
وزارت بهداشت دارو را خرید کنند؟ زیرا 
هر دانشگاه علوم پزشکی قبل از شروع هر 
فصلی جلسه ای تشــکیل می دهد و برای 

فصل بعد برنامه ریزی می کند.
پرده آخر: ترس از شفاف ســازی و  

اطلاع رسانی
در ماجرای آنفلوآنزای سال 98، به دلیل 
بی توجهی و ســرپوش گذاری ها خیلی از 
آدم ها فوت شــدند و عموماً فکر می کنند 
طبیعی است در حالی که اتفاقاً این موضوع 
محل شــکایت اســت. به نظر می رسد 
اگر آمــار دقیقی هم اعلام نمی شــود به 
خاطر عــدم آگاهی یافتن جامعه اســت 
تا به دنبال مطالباتشــان نروند. زیرا اگر 
بحث تشــویش بود همان ۱0 نفر فوتی 
را هم اعلام نمی کردنــد و می گفتند یک 
سرماخوردگی و آلودگی هواست. کمااینکه 
هنوز هستند مسئولانی که به خاطر همین 
اقدامات غیرحرفه ای استعفایشان را امضا 
می کنند تا مبادا شــریک جرم شوند. یا 
پشــت پرده هایی که نشان می دهد فلان 
مسئول به دلیل اعلام آمار واقعی یک شبه 

برکنار می شود.

 تفاوت ترکیبات بوی نامطبوع امسال
با سال گذشته

پرونده باز بوی بد پایتخت
 ایسنا: دو روز پیش بوی نامطبوعی بار دیگر در 
برخی مناطق پایتخــت از جمله مناطق 9، ۱0، 
۱۱ و بخشــی از منطقه ۲ تهران به مشام رسید 
که همانند اتفاق مشابه در دی ماه سال گذشته 
مسئولان تاکنون اظهار نظر قطعی درباره منشأ 
آن نکرده اند. مدیرعامل شرکت کنترل کیفیت 
هوای تهران هم با اشــاره به تفاوت این بو با بوی 
استشمام شده در سال گذشته، احتمال می دهد 
که منشأ آن خارج از شهر تهران باشد. دی ماه سال 
گذشته بوی نامطبوعی بخش هایی از پایتخت را 
فرا گرفت. آن زمان فرضیه های مختلفی از جمله 
شــیرابه های آرادکوه، فاضلاب، ماده شیمیایی 
مرکاپتان - که به گاز شــهری تزریق می شــود 
- به عنوان منشــأ بوی نامطبوع پایتخت مطرح 
شد، اما هیچ گاه منشــأ دقیق این بو اعلام نشد 
و این موضوع مســکوت ماند تا اینکه ۱0 آذرماه 
دوباره بوی مرموزی بخش هایــی از پایتخت را 
فرا گرفت و باعث شــد که پرونده بوی نامطبوع 
پایتخت مجــدد گشــوده و گمانه زنی ها درباره 
منشأ آن آغاز شــود. تاکنون مسئولان مختلفی 
از تلاش برای یافتن منشــأ بو خبــر داده اند که 
انوشیروان محسنی بندپی، استاندار تهران یکی 
از آن ها بود. او در این باره گفته بود: در حال حاضر 
دستگاه های سنجش ســازمان حفاظت محیط 
زیست در این مناطق مشغول ارزیابی هستند، اما 
تاکنون به نتیجه ای نرسیده اند. بی تردید به محض 
حصول نتیجه، نتایج به اطلاع مردم خواهد رسید. 
غلامحســین محمدی، رئیس مرکز ارتباطات 
شــهرداری تهران از مأموریت سازمان مدیریت 
بحران و سازمان آتش نشــانی برای یافتن منشأ 
بوی نامطبوع خبر داده بود. محمد رســتگاری، 
معاون نظارت و پایش اداره کل محیط زیســت 
استان تهران نیز گفته بود: در حال بررسی برای 
یافتن منشأ این بو هستیم. قطعاً اگر نوع آلودگی 
را تشخیص دهیم در مورد مشخص کردن منشأ 
آن نیــز می توانیم گام موثــری برداریم. یکی از 
گمانه زنی ها درباره منشــأ بوی مرموز پایتخت، 
فاضلاب شهر بود اما محمدرضا کرمی نژاد، معاون 
نظارت بــر بهره برداری شــرکت آب و فاضلاب 
استان تهران  اعلام کرد که هیچ یک از سازه ها و 
تاسیسات این شرکت منبع انتشار این بو نیستند. 
از آنجایی که بوی نامطبوع در تهران هم در سال 
گذشــته و هم امســال هم زمان با اوج آلودگی 
هوا در این شهر استشــمام شده است، شاید این 
پرسش را ایجاد کند که ارتباطی با آلاینده های 
هوا داشته باشند، اما حسین شهیدزاده، مدیرعامل 
شــرکت کنترل کیفیت هوای تهران می گوید: 
بعید است که بوی نامطبوع تهران ناشی از تجمع 
آلاینده ها باشد البته باید این نکته را در نظر داشت 
بویی که اخیرا در تهران استشــمام شد متفاوت 
با بوی نامطبوع حس شده در سال گذشته بود. 
مدیرعامل شــرکت کنترل کیفیت هوای تهران 
ادامه می دهد: سال گذشته به محض انتشار بوی 
نامطبوع در نقاط مختلف شهر، غلظت دی اکسید 
گوگرد در بعضی ایستگاه های سنجش کیفیت 
هوا افزایش پیدا کرد. وی با بیان اینکه این موضوع 
نشان می دهد که بوی نامطبوع سال گذشته در 
تهران سبب افزایش گاز دی اکسید گوگرد شده 
بود اما اخیــرا هم زمان با پخش بــوی نامطبوع 
شاهد افزایش غلظت دی اکسید گوگرد نبودیم. 
به گفته شــهیدزاده تنها مشابهت بوی امسال با 
سال گذشته این بود که در هر دو موقعیت باد از 
سمت جنوب و جنوب شرق به سمت تهران وزیده 
بود و این در حالی است که بادهای تهران عموماً 
از سمت غرب و جنوب غرب می وزند. مدیرعامل 
شرکت کنترل کیفیت هوای تهران ادامه می دهد: 
به همین دلیل شــاید بتوان گفت که منشأ بوی 
نامطبوع تهران که هر از گاهی استشمام می شود 
از خارج از شهر است. وی با بیان اینکه نمی توان 
در حال حاضر گفت که این بو از سمت آراد کوه 
یا زمین های کشــاورزی و دامداری های اطراف 
تهران است، می گوید: دستگاه هایی وجود دارند 
که می توانند مواد اولیه این بو را تشخیص دهند 
اما ما در شرکت کنترل کیفیت هوای تهران مجهز 

به این دستگاه ها نیستیم.

رئیس کمیسیون سلامت شورا هشدار داد:

مصرف ۱۳۰ میلیارد مترمکعب 
آب تا سال ۱۴۰۰

ایرنا: رئیس کمیسیون ســلامت شورای شهر 
تهران گفت: اگر روند کنونــی مصرف آب ادامه 
پیدا کند با پیش بینی 90 میلیونی جمعیت در 
ســال ۱۴00 مصرف ۱۳0 میلیارد متر مکعب 
آب را شاهد خواهیم بود. زهرا صدراعظم نوری، 
در نخستین نشســت تخصصی آب، فضای سبز 
و مدیریت شــهری با تاکید بر مدیریت مصرف 
آب، اظهار داشــت: اســتفاده از این نشست ها 
 و بهره گیــری از نظــرات صاحــب نظــران و 
کارشناسان باید به ترسیم نقشه راه برای هدفمند 
شدن اقدامات در زمینه آب و فضای سبز منجر 

شود. 
وی افزود: وقتی تاریخ تهران را بررسی می کنیم 
به باغ شــهری می رســیم که در آن هوای پاک، 
باغ ها و آب فراوان وجــود دارد. آب به عنوان یک 
میراث طبیعی ارزشــمند ما را بر آن می دارد که 
به آن در صدر برنامه ریزی های مدیریت شهری 

توجه کنیم.

تیتر یک

شهری
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بنابر اعلام ستاد شناسایی  
مشمولان بسته حمایت معیشتی

 2۰ آذرماه؛ مهلت مراجعه
 به سایت »بسته معیشتی«

ایسنا: بنابر اعلام ستاد شناسایی مشمولان بسته 
حمایت معیشتی دولت مستقر در وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی تعداد زیادی از سرپرستان 
خانوار برای دریافت بســته حمایت معیشــتی 
کد رهگیری دریافت کرده اند، اما آن دســته از 
افرادی که کد رهگیری دریافت نکرده اند، ظرف 
به زودی این کد را دریافت خواهند کرد و در این 
مورد جای هیچ گونه نگرانی نیست. همچنین 
هم وطنــان می توانند تــا تاریخ ۲0 آذرســال 
جاری برای ثبت درخواست رسیدگی به سایت 

Hemayat.mcls.gov.ir مراجعه کنند.

 رئیس هیئت مدیره انجمن عالی مراکز 
غیردولتی معلولان

 مراکز خصوصی معلولان 
بودجه ندارند

مهر: رئیس هیئت مدیــره انجمن عالی مراکز 
غیردولتی توانبخشی معلولان با اشاره به اینکه 
مراکز غیردولتی به دلیل عدم تخصیص اعتبار به 
موقع با مشکلاتی مواجه هستند،گفت: بیمه ها 
خدمات توانبخشی را پوشش نمی دهند. مجید 
بهروزی نیا با اشــاره به اینکه در حال حاضر دو 
هزار و 500 مرکز توانبخشی اعم از شبانه روزی، 
روزانه، ویزیت و مراقبــت در منزل، کارگاه های 
تولیدی و... در کشــور فعالیت می کنند، گفت: 
حدود ۳0 ســال است که ســازمان بهزیستی 
براســاس اســناد برنامه ای و بودجه ای، مراکز 
توان بخشی را به بخش غیردولتی واگذار کرده 
اســت. وی با تأکید بر اینکه ۱۴0 هزار معلول 
در این مراکز خدمــات دریافت می کنند، افزود: 
معلولان همراه با خانواده های آنان و همچنین 
کارمندان و خانواده هایشان حدود یک میلیون 
نفر را شامل می شوند که تحت پوشش مراکز توان 

بخشی هستند. 

 معاون پرورشی و فرهنگی وزارت 
آموزش و پرورش:

۳۰ درصد دانش آموزان 
استاندارد سلامت روان را ندارند

شهر خبر: معاون پرورشــی و فرهنگی وزارت 
آموزش و پرورش گفت: ۳0 درصد دانش آموزان 
تمام مقاطع تحصیلی در حوزه ســلامت روان از 
استانداردهای لازم برخوردار نیستند و یک درصد 
دانش آموزان نیاز به خدمات اورژانسی در حوزه 
آسیب های روانی دارند. علیرضا کاظمی در مراسم 
رونمایی از طرح یاری گران زندگی که با محوریت 
توانمندسازی سفیران پیشگیری از آسیب های 
اجتماعی در کرمانشاه برگزار شد، بابیان اینکه باید 
نهضت فرهنگی پیشگیری از آسیب های اجتماعی 
در کشور راه بیندازیم، گفت: در طول چهل سال 
گذشته همواره با آســیب های اجتماعی مبارزه 
کرده ایم، اما واقعیت این است که امروز با انبوهی 
از آسیب های اجتماعی مواجه هستیم که نسبت 
به قبل پیچیده تر شده است، لذا باید استراتژی و 
راهبرد خود را برای مقابله با آسیب های اجتماعی 
روی حوزه اقدامات پیشگیرانه و فرهنگ سازی در 
آموزش وپرورش به عنوان کانون تحولات جامعه 
معطوف کنیم. وی افزود: امــروز دیگر موضوع 
مقابله با آســیب های اجتماعی به یک خانواده و 
دستگاه اختصاص ندارد، زیرا امروز همه در معرض 

این آسیب ها هستیم.

فرمانده انتظامی تهران بزرگ مطرح کرد:

جریمه 2۹ هزار خودروی دودزا
رئیس پلیس پایتخت در حاشیه سی و یکمین 
طرح رعد پلیس پیشگیری پایتخت اظهارداشت: 
پلیس امنیت و پلیس مبارزه با جرائم اقتصادی 
را در حالت آماده باش برای برخورد با دلالان ارز 
قرار داده ایم و با هیچ کدام از دلالان و افرادی که 
قصد برهم زدن نظام اقتصادی جامعه را داشته 
باشند، مدارا نمی کنیم. سردار حسین رحیمی 
تصریح کرد: پلیس با توان تمــام در این روزها 
پای کار بود و ۲9 هزار خودرو دودزا را در تهران 
جریمه کرد. وی افزود: ۱۲00 خودرو که به علت 
دودزا بودن یا تولیــد آلایندگی توقیف و پلمب 
شده بودند، فک پلمب کرده و به تعمیرگاه ارسال 
کردیم. سردار رحیمی اضافه کرد: همچنین ۳ 
میلیون خودرو فاقد معاینه فنی بودند که پلاک 
این خودروها هم متعلق به تهران و هم متعلق به 

شهرستان بوده است. 

کوتاه از جامعه 

سانتافه تاکسی می شودامنیت مثال زدنی در ایران برقرار است
 ایرنا: فرمانده نیروی انتظامی جمهوری اسلامی گفت: امنیت و آرامش مثال زدنی با تلاش نیروهای انتظامی و امنیتی و هدایت های رهبر 
معظم انقلاب در نقاط مختلف کشور برقرار است. سردار حسین اشتری با اشــاره به تلاش دشمنان برای بی ثبات کردن ایران افزود: تمام 
توطئه های دشمن با حضور مردم در صحنه و اقتدار نیروهای نظامی، انتظامی و امنیتی خنثی می شوند. وی اظهارداشت: مردم از ابتدای 
انقلاب اسلامی تاکنون حوادث و توطئه های بزرگی را پشت سر گذشــته اند. فرمانده نیروی انتظامی جمهوری اسلامی با بیان اینکه این 
توطئه ها هیچ تاثیری در اراده ملت ایران نداشته اند، افزود: دشمن بداند در گام دوم انقلاب اسلامی مستحکم تر، با اراده تر و با برنامه ریزی بهتر 
از مردم خود دفاع می کنیم و گام های بلندی برای توسعه کشور برمی داریم. وی با تقدیر از حضور پرشور مردم دزفول در حمایت از ارزش های 

انقلاب اسلامی و نظام و رهبری گفت: مردم در نقاط مختلف کشور با تمام وجود به صحنه آمدند و توطئه های دشمنان را خنثی کردند.

باشگاه خبرنگاران جوان: مدیرعامل یک شرکت خصوصی حمل و نقل در مراسم رونمایی از ناوگان نوسازی شده تاکسیرانی تهران 
گفت: با توجه به رویکرد سرمایه گذاران در بخش اقتصادی نیازمند ارتقای سیســتم حمل و نقل شهری هستیم. نعمتی افزود: بر این 
اساس 800 اپُتیما و ۲00 سانتافه را وارد ناوگان تاکسیرانی می کنیم تا هم وسیله حمل و نقل دارای آلایندگی پایین وارد کرده باشیم و 
هم سبب کاهش آلودگی هوای تهران شویم. مدیرعامل یک شرکت خصوصی حمل و نقل با بیان اینکه انتظار داریم مردمی که به مال ها 
و مراکز تجاری مراجعه می کنند از خودروهای جدید استفاده کنند، گفت: کلیه پرسنلی که قرار است با این ماشین ها کار کنند با دقت 
کامل گزینش می شوند و ما هم در این موضوع هیچ یک از قوانین را نادیده نگرفته ایم. نعمتی با تأکید بر اینکه این سیستم باید افزایش 

یابد، گفت: سیستم فعلی تاکسیرانی در شأن راننده و مسافر نیست و ما باید به حق مردم احترام بگذاریم.

شهر ری سمنان
به همت خانه گیاهی سبز و سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری سمنان؛

برگزاری نخستین نمایشگاه کاربرد گیاهان دارویی در سلامت خانواده
سرپرست اداره بهزیستی ری به مناسبت روز جهانی معلولان؛

13 هزار معلول تحت بهزیستی ری قرار دارند

سرپرست ســازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی 
شهرداری سمنان خبر داد: نخســتین نمایشگاه 
کاربرد گیاهــان دارویی در ســلامت خانواده در 
راستای آشــنایی شــهروندان با گیاهان دارویی و 
استفاده مناسب در جهت درمان بیماری و سلامت 
 خانــواده در فرهنگســرای امید خانــواده برگزار 

می شود. 
عباس بابایی طــی اعلام این خبر اظهار داشــت: 
علاقه مندان می توانند جهت بازدید از نخســتین 
نمایشگاه کاربرد گیاهان دارویی در سلامت خانواده 
از پنج شنبه ۱۴ لغایت جمعه ۲۲ آذرماه صبح ها از 
ساعت 8 لغایت ۱۲ و عصرها از ساعت ۱6 لغایت ۲۱ 
در ســمنان، بلوار معلم غربی، نبش خیابان شهید 
قندی، فرهنگسرای امید خانواده مراجعه کنند. وی 
در ادامه با اشــاره به نقش کلیدی داروهای گیاهی 
در سلامت خانواده خاطرنشان کرد: این نمایشگاه 
توسط متخصصان و صاحب نظران در حوزه دانش 
گیاهــان دارویی بــا محورهای فرهنگ ســازی و 
تغییر سبک زندگی و مصرف صحیح فرآورده های 
ســالم در فرآیند تولید و توزیع به منظور بالابردن 
سطح سلامت و بهداشــت جامعه، ارتقای فرهنگ 
ترویج آموزش در زمینــه گیاهان دارویی، آموزش 
مهارت آموزی در جهت اشتغال زایی و کارآفرینی، 
آشــنایی با گیاهان دارویی و اســتفاده مناســب 

در جهــت درمان بیماری و ســلامت خانــواده و 
 برندسازی محصولات با کیفیت داخلی برپا خواهد 

شد. 
سرپرست ســازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی 
شهرداری سمنان همچنین بیان کرد: ایران به دلیل 
بهره مندی از تنوع شرایط اقلیمی، در حوزه گیاهان 
دارویی از مزیت های بی شــماری برخوردار است، 
یکی از پتانسیل های اقلیمی که بسیاری از گیاهان 
دارویی برای تولید اســانس و مواد مؤثره بالا به آن 
نیاز دارد تابش نور خورشید است که ایران در سال 
از سیصد روز آفتابی برخوردار است، لذا می توانیم 
از این پتانســیل در راســتای تولیدات بیشتر و در 
نهایت ارزآوری بهره مند شویم. عباس بابایی یادآور 
شد: نخستین نمایشگاه کاربرد گیاهان دارویی در 
سلامت خانواده به همت خانه گیاهی سبز و سازمان 
فرهنگی اجتماعی و ورزشــی شــهرداری سمنان 

برگزار می شود.

 الهام تکیه/ گروه جامعه
elhamtekye@gmail.com

سرپرست اداره بهزیســتی ری در نشست خبری به 
مناسبت روز جهانی معلولان، بیان کرد:95 مددجوی 
تحت پوشش بهزیستی شهرستان ری در سال جاری 
۲ میلیارد و میلیون ریال کمک هزینه ساخت  770 
 و مرمت مسکن دریافت کردند. هیودی افزود: اداره 
بهزیستی به ازای هر معلول 6 هزار و ۳50 هزار ریال 
مستمری پرداخت می کند و در کنار این مبلغ دولت 
نیز یک میلیــون و 80 هزار ریال بــه این خانواده ها 
کمک مالی می کند. سرپرســت اداره بهزیستی ری 
اضافه کرد: ۱۳ هزار معلول جسمی، حرکتی، شنوایی، 
نخاعی و بینایی در شهرســتان ری تحت پوشــش 
بهزیستی هستند که هشت هزار و 500 خانواده دارای 
معلول جسمی، حرکتی و بینایی در این شهرستان 
مستمری دریافت می کنند. وی با بیان اینکه هفت 
هزار معلول شهرســتان ری از خدمات مراکز دولتی 
و 6 هزار نیز از مراکز غیردولتی بهره مند هســتند، 
تصریح کرد: این شهرســتان به ۲75 خانواده تحت 
پوشش خود که دارای معلولان ضایعه نخاعی هستند، 
ماهانه پنج میلیون ریال به ازای هر نفر کمک هزینه 
نگهداری واریز می کند. هیودی یادآور شد: معلولان 
ضایعه نخاعی علاوه بر کمک هزینه نگهداری، کمک 
هزینه خرید لوازم درمانی مانند عصا و ســایر موارد 
را نیز دریافت می کند. سرپرســت اداره بهزیســتی 
ری در ادامه به معرفــی ۱۲9 نفر از مددجویان برای 

دریافت تسهیلات اشتغال به بانک های عامل اشاره 
کرد و اظهار داشت: میزان این تسهیلات تاسقف 500 
میلیون ریال با سود چهار درصد است. هیودی ادامه 
داد: 56 مددجو نیز در زمینه اشتغال به کارفرمایان 
معرفی شــدند و 58 مورد پرداخت بیمه اشــتغال 
معلولان انجام شده است. وی گفت: دو هزار و 700 
مددجو تحت پوشش بیمه خدمات درمانی قرار دارند 
و طبق تفاهم نامه با مراکز خدمات درمانی می توانند 
از این مراکز تحت پوشش بهره مند شوند. هیودی با 
اشاره به اینکه هم اکنون ۱65 معلول این شهرستان 
در دانشگاه ها و مراکز علمی در حال تحصیل هستند، 
گفت: تمام هزینه تحصیل افراد دارای معلولیت توسط 
اداره بهزیستی شهرســتان ری تأمین می شود. وی 
گفت: ۱۳ هزار معلول نابینا، ذهنی، اعصاب و روان و 
ضایعه نخاعی، سه هزار زن سرپرست خانوار و ۲ هزار 
و 500 سالمند نیز زیر پوشش نهاد حمایتی و خدماتی 

بهزیستی شهر ری قرار دارند.  
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